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 المستخلص 

والنمو  النفط،  أسعار  في  المباشرة  التغيرات  أثر  قياس  إلى  الدراسة  هذه  تهدف 

الاقتصادي. إضافة إلى قياس أثر التغيرات المباشرة في أسعار النفط، على مكونات الناتج المحلي  

م. ولتحقيق تلك الأهداف؛  2020 –  1990الإجمالي في المملكة العربية السعودية، خلال الفترة 

الباحث اثنين من المناهج العلمية، وهما: المنهج التحليلي، الذي يهدف إلى تحليل فقد استخدم  

البيانات، لتقييم آثار أسعار النفط العالمية على مؤشرات الاقتصاد الكلي في المملكة العربية 

السعودية، فيما يقوم الآخر على المنهج القياس ي، من خلال استخدام النماذج الاقتصادية،  

علمات المناسبة، لاختبار فرضيات الدراسة على المديين: القصير والطويل. كما قام  وتقدير الم

  EViews، والاستعانة بالبرنامج الإحصائي  ARDLالباحث باستخدام منهجية التكامل المشترك  

هناك  12إصدار   أن  وأبرزها:  المهمة،  النتائج  من  عدد  إلى  وتوصل  للتغيرات  .  موجبا  تأثيرا 

أسعا في  المدى  المباشرة  في  السعودية،  العربية  المملكة  في  الاقتصادي  النمو  على  النفط،  ر 

أن   كما  المحلي  هناك  القصير.  الناتج  مكونات  على  النفط،  أسعار  في  المباشرة  للتغيرات  تأثيرا 

الاستثمار  الإجمالي في المملكة العربية السعودية، في المدى القصير. وتم حصر تلك المكونات في  

والإي الأسعار  الصناعي،  أن  وجد  أخرى،  جهة  من  التجاري.  الميزان  وصافي  النفطية،  رادات 

في المملكة، وأن  النمو الاقتصادي  المؤثرة على  العوامل  للنفط، ستكون من  العالمية المطلقة 

التقلبات في أسعار النفط العالمية، سوف يقل تأثيرها بشكل تدريجي على المدى الطويل. في حين  

صافي   تأثير  الطويل.  سيستمر  المدى  على  المملكة،  في  الاقتصادي  النمو  على  التجاري  الميزان 

آثار   تقليل  باتجاه  التي تصب  التوصيات،  الباحث على ضوء دراسته عددا من  قدم    ،
ً
وأخيرا

التقلبات السعرية على النمو الاقتصادي في المملكة، ومنها التأكيد على الاستمرار في معالجة 

 في الناتج  الاقتصادية القطاعات مساهمة السعودي، وتغيير الاقتصاد الهيكلية في الاختلالات

أكثر   القاعدة الاقتصادية، بجانب الاعتماد على سياسات مالية  تنويع الإجمالي، وضمان  المحلي

 السياسة مصادر الدخل المحلي للدولة، والاستمرار في توجيه تنويع تنوعا، وذات قدرة على زيادة 

الإنفاق المالية دعم   نحو  في  العامة،  الاستثمارات  صندوق  دور  على  والتركيز  الاستثماري، 

 الاستثمار الصناعي في المملكة.

الكلمات المفتاحية: التغيرات السعرية، البترول، النمو الاقتصادي، الاقتصاد الكلي، 

 المملكة العربية السعودية 
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Abstract 

 
This study aimed to measure the impact of direct changes in oil prices and 

economic growth, as well as the impact of direct changes in oil prices on the 

components of the Kingdom's GDP during the period 1990-2020. to achieve those 

goals; It has used two scientific approaches: the analytical approach, which aims 

to analyse data, to assess the effects of global oil prices on Saudi Arabia's 

macroeconomic indicators, while the other is based on the standard curriculum, 

through the use of economic models and the assessment of appropriate 

parameters, to test the study hypotheses in the short and long term.The study also 

used the ARDL Co-integration methodology, using the statistical program EViews 

version 12. It had reached a number of important results, most notably: there was 

a positive impact on Saudi Arabia's short-term economic growth of direct changes 

in oil prices. Direct changes in oil prices also have an impact on GDP components 

of Saudi Arabia in the short term. Those components were limited to industrial 

investment, oil revenues and net trade balance. On the other hand, it found that 

absolute global oil prices would be a factor influencing the economic growth in the 

kingdom, and that fluctuations in global oil prices would gradually reduce their 

impact in the long term. While the net trade balance will continue to affect the 

economic growth of Saudi Arabia in the long run. Finally, the study presents a set 

of recommendations, which are geared towards reducing the effects of price 

fluctuations on the Kingdom's economic growth. including the emphasis on 

continuing to address structural imbalances in the Saudi economy, Changing 

economic sectors' contribution to GDP and ensuring diversification of the 

economic base, as well as relying on more diversified fiscal policies, capable of 

further diversifying the State's domestic income sources, Continue to orient fiscal 

policy towards investment spending and focus on the role of the Public Investment 

Fund in supporting industrial investment in the Kingdom . 
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